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"Este mai usor să scrii 
pe of oaie de hârtie, 
care suportă totul, 

decât pe pielea omenească, 
care nu suportă nimic." 

(Ecaterina a II-a, către Diderot) 

EDITORIAL 

REFORMA 
Dacit s-ar fntocmi o statisticll a celor mai utilizate 

cuvinte în aceste zile pline de confu::ie şi aşteptări 
înşelate, cu siguranţă că pe unul din primele locuri 
s-ar situa reforma. Un substantiv care a făcut "ca
rieră" în perioada post-decembristă. Din păcate , 
frecven{a în limbajul scris şi vorbit a cuvântului re
formă este invers propor{ională cu procesele pe care 
ar trebui să le caracterizeze. De altfel, se dau atâtea 
accepţiuni reformei încât este sigur că nu înţelegem 
roţi acelaşi lucru când pronunţăm cuvântul magic. 

Nu ne propunem să avansăm o defini/ie doctă , dar 
pornim de la ideea că mlicar guvernanţilor ar trebui 
să le fie clar ce fel de reformă doresc să facă. Astfel, 
ajungem la Programul pe termen scurt adoptat de Par
lamentul României la 15 aprilie a.c. o dată cu votul 
de investitură pentru Guvernul Radu Vasile. 

Al ill-lea Simpozion ştiinţific al inginerilor 
În perioada 11-12 septembrie a.c. se 
desfăşoară la Bucureşti, la sediul români de pretutindeni 

Cum se ştie, în amintitul Program sunt stabilite 
termene pentru realizarea diferite/or obiective ale re
formei. 
Să vedem, cu ajutorul câtorva exemple, ce s-a întâm

plat cu măsurile care aveau termen scadent finalul 
lunii august 1998. Cum se va observa, exemplele vizea
ză în special domenii în care breasla noastră ingine
rească este mai adânc implicară. S-o spunem direct: 
nu s-au realizat, la termen , normele privind utilizarea 
surselor de finanţare a proiectelor şi programelor de 
restructurare, demararea procesului de privatizare în 
sectorul bugetar, elaborarea proiecte/or Legii ener
giei, Legii serviciilor publice, Legii creditului ipote
car, separarea ROMGAZ în componente func{ionale, 
înfiin{area unor autorită{i de reglementare, cu rol de 
arbitru, a pieţelor dominate de monopoluri naturale. 
Ne oprim aici cu exemplele. Dacă mai adăugăm 
resran{ele în materie de privatizare, avem tabloul unor 
măsuri esenţiale de reformă care abia trebuie adoptate 
şi, apoi, aplicare. 

Din enumerarea noastră, care ar putea continua 
până la circa 30 de ac{iuni majore puse sub semnul 
reformei şi care nu s-au realizat, se conturează ele
memele componente principale ale însuşi procesului 
de reformli legislativă instituţională , managerială etc. 

Semnalul dat de Îlllârzierile şi tărăgănările de până 
acum este unul dintre cele mai alarmante, fntrucât tim
pul pierdut se "răzbună" prin creşterea costurilor so
ciale, prin necesitatea de a se tăia , în viitorul apropi
at, "in carne vie", ceea ce va determina şi acutizarea 
tensiunilor din societate. Or, credibilitatea 
guvernanţi/or riscă să se diminueze până la dispariţie 
tocmai prin nerespectarea cuvântului dat , iar - fn ul
timă instanţă - ponoasele le vom trage tot noi, muri
torii de rând. 

AGIR din Bd. Dacia nr. 26 (Piaţa 
Romană), în sala "Gh. I.Duca", cea de a 
treia ediţie a Simpozionului ştiinţific al 
inginerilor români de pretutindeni, 
organizat de Asociaţia Generali 
a Inginerilor din România. 

Tema actualei ediţii a 
Simpozionului este Soci
etatea informaţională, 
cele 54 de comunicări fi
ind grupate pe următoa
rele trei secţiuni: 

A. Societatea informa
ţională - concepte şi strate-
gii 

Moderator - prof. univ. 
dr. ing. Mircea Petrescu, 
vicepreşedinte AGIR; 

B. Sisteme informa-

tionale, telecomunicaţii, 
reţele de calculatoare 

Moderator • prof. univ. 
dr. ing. Adelaida Mate
escu, preşedintele Comi
siei de Etică a AGIR; 

C. Educaţie şi cercetare 
ştiintifică în societatea 
informaţională 

Moderator - prof. univ. 
dr. ing. Florin Teodor 
Tănăsescu, membru al 
Biroului executiv al Con
siliului AGIR. 
Până la data la care con

semnăm, la Simpozion 
şi-au anunţat participarea 
ingineri români, prestigi
oase personalităţi ale lumii 
tehnico-ştiinţifice din: 
Australia, Belgia, Canada, 
Elvetia, Fran\a, Grecia, 
Israel, Marea Britanie, 
Olanda, Polonia, R.F. 
Iugoslavia, Republica 

Cercetarea stiintifică tan\a strategică a dome
niului şi se termină, în cel 
mai bun caz, cu o non
şalantă neaplicare, în timp 
ce instituţiile dispar, iar 
personalul se reprofLlează 
sau pleacă din ţară. 1~=~~d?:!~ Sos 

a Uniuni Patronale a Unitiţilor de Cerce
tare-Dezvoltare-Proiectare din România, 
trecând în revistă pe scurt principalele rea
lizări obţinute de la precedenta întâlnire 
cu reprezentanţii mass-media, a tras un 
nou semnal de alannă responsabil priv
ind salvarea a ceea ce mai poate fi salvat 
din acest domeniu de avangardă pe care 
îl reprezintă cercetarea-dezvoltarea
pniectarea. 

într-un climat din ce în 
ce mai propice dezvoltării, 
cercetarea ştiin\ifică , cu
noscută oriunde ca motor 
al progresului, se zbate 
într-o neînţelegere crescă
toare în toate laturile so
cietăţii româneşti, care 
declarativ îşi arată numai 
bunele intenţii. 

Toate actele normative 
referitoare la cercetarea 
ştiinţifică încep cu impor-

Pe unde or fi căutaţi acei 
specialişti providenţiali 
pentru ţară nu ştim, că în 
institutele de cercetare
dezvoltare, institutele aca
demice sau universităţi 
sigur nu. Mai mult, parcă 
se încearcă o învrăjbire şi 
între aceştia, pentru a le 
grăbi sfârşitul. 
Considerăm că orice om 

care cunoaşte cât de cât 

dr. lng. 
Ion Stănciulescu, 

preşedintele UPUCDPR 

(Continuare fn pag.6) 

Moldova, SUA, Suedia, 
Ungaria, Venezuela şi, 
bineînţeles, România. 

De asemenea, la Sim
pozion participă, în cali
tate de invitaţi, numeroa
se personalităţi ale vieţii 
noastre politice, academi
ce, universitare, tehnico
ştiinţifice. 

A intrat deja în tradiţie 
organizarea unor astfel de 
manifestări, AGIR având 
plăcerea să găzduiască, în 
anii 1995 şi 1996, prima 
şi, respectiv, a doua ediţie 
a Simpozionului, cu te
mele "Ingineria româ
nească în lume" şi "Mana
gementul în economie". 

La aceste manifestări au 
participat ingineri români 
din ţară, din majoritatea 
ţărilor europene şi de pe 
alte continente, din cornu-
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nităţile româneşti din ţă· 
rile învecinate, precum şi 
reprezentanţi ai organiza
ţiilor guvernamentale, 
asociaţiilor profesionale şi 
ai unităţilor industriale, de 
cercetare şi de învăţământ 
superior. 

Astfel de simpozioane 
oferă un vrilej pentru 
schimburi de idei şi reali
zarea unor viitoare co
laborări, adevărate punţi 
între inginerii români din 
ţară şi cei aflaţi în afara 
frontierelor României şi în 
acelaşi timp o legătură de 
spirit. 

în încheierea lucrărilor 
Simpozionului va avea loc 
festivitate a de decernare a 
Premiilor AGIR pentru 
anul 1997, iar Orchestra 
Inginerilor va prezenta un 
concert dedicat acestei im
portante manifestări. 

2 Ştefan Odobleja, 
Norbert Wiener 
şi Cibernetica 
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ŞTEFAN ODOBLEJA, 
NORBERT WIENER 

SI CIBERNETICA 
' Anul acesta se împli

nesc 50 de ani de la 
apariţia lucrării cercetă
torului şi profesorului de 
matematici, americanul 
Norbert Wiener, Ciber
netica sau ştiinţa 

comenzii şi comunicării 
la animal şi maşină 
119481, lucrare consi
derată a fi pus funda
mentul unei ştiinţe noi, 
cibernetica, şi 60 de ani 
de la apariţia lucrării 
medicului român Ştefan 
0dobleja, Psihologia 
consonantistă (voi. I -
1938, voi. li - 1939). 
Sub acest generic, între 
25-27 noiembrie 1998 
se va desfăşura la 
Bucureşti a VIII-a 
Conferinţă Naţională de 
Cibernetică. 

La începutul anilor '70, 
în rândul oamenilor de 
ştiin\ă români, în special al 
celor cu preocupări în do
meniile istoriei ştiinţelor şi 
al ciberneticii, au avut loc 
schimburi de păreri con
troversate, ca urmare a 
faptului că omul de ştiin\ă 
român a reclamat paterni
tatea ciberneticii. 

în mod firesc, subiectul 
respectiv a intrat şi în sfera 
mea de preocupări. Am 
cercetat, pe parcursul tim
pului, principalele lucrări 
ale celor doi autori şi al
tele, inclusiv o serie de lu
crări ale unor autori ro
mâni, pe tema respectivă 
(academicienii Mihai Dră
gănescu şi Constantin Bă
lăceanu Stolnici, Gh. M. 
Ştefan, Mihai Golu şi 
alţii). Am elaborat şi pu
blicat numeroase puncte 
de vedere personale în 
această privin\ă. În aceste 
lucrări am arătat în esenţă 
că, încă în 1938 şi 1939, 
medicul român Ştefan 
Odobleja a publicat lucra
rea "Psychologie conso
n an tiste", care are un 
pronun\at caracter ciber
netic, apreciindu-se că "a 
adus cea mai importantă 
contribuţie la o viziune 
cibernetică generalizată, în 
opera impresionantă în 
care şi-a expus concepţia, 

pregnant cibernetică , 
punctul său de plecare în 
această direqie ftind psi
hologia". 

În cele ce urmează voi 
insista asupra principale
lor elemente de similitu
dine dintre unele din con
ceptele şi tezele din lu
crările lui Wiener şi Odo
bleja, cu menţiunea că o
perele lor nu se confundă, 
fiecare având particulari
tă\i distincte şi precis de
terminate. 

Opera lui Odobleja are 
ca fundament şi bază de 
pornire mecanismele psi
hologiei, comparate per
manent cu legităţile fizicii; 
cea a lui Wiener se funda
mentează mult pe mate
matică, fiziologia sistemu
lui nervos şi teoria tele
comunica\iilor. 

Examinând în paralel şi 
comparativ lucrările lui 
Ştefan Odobleja, Psiholo
gia consonantistt/ ( 1938-

1939), /2/ şi Norbert Wie
ner, Cibernetica , sau 
ştiinţa comen:ii şi comu
nictlrii la animal şi maşint/ 
(1948), /4/ şi altele, con
statăm o serie de similitu
dini atât în ceea ce priveşte 
enunţarea unor termeni , 
cât şi interpretarea con
ţinutului lor sau a unor 
legităţi şi fenomene. 
Referi tor la maşini care 
pot imita unele capacităţi 
ale organismului uman, 
primul a utilizat termenul 
"maşini psihice", iar al 
doilea "maşini gândi
toare". Odobleja spunea: 
"Dacă fizica stă la baza 
psihologiei, aceasta din 
urmă, la rândul ei, consti
tuie fundamentul fizicii", 
iar Wiener: " ... propunerile 
mele în domeniul 
ştiinţelor biologice pre
conizează nu numai asimi
larea lor treptată de către 
ftzică, ci şi procesul invers 
- asimilarea treptată a 
fizicii de către biologie". 
Şi mai departe, primul 
scria: "Psihicul este un 
sistem constituit din mul
tiple dinamuri reversibile 
asociate ... psihicul di
namic - psihicul în 
mişcare - în activitate fi
zică cerebrală", iar secun
dul: "Ideea unei dinamici 
nu se infiltrase încă în 
ştiinţele biologice şi psiho-

logice". Apoi, în aceeaşi 
ordine: " ... Dacă psiholo
gia periferiei psihicului 
evolua spre energetism , 
aceea a centrului - aceea a 
adevăratului psihic rămâ
nea mecanicistă şi îna
poiată în raport cu progre
sul aşa cum este şi azi" (în 
1938 n.n.). "Din punct de 
vedere fizic, memoria este 
un complex depozit de 
aparate radiofonice şi de 
televiziune - receptoare, 
înregistratoare (acumula
toare) şi emiţătoare", spu
nea Odobleja, în timp ce 
Wiener aprecia că ... " cre
ierul uman este, într-un 
anumit sens, un aparat de 
comandă i calcul". 

Cu privire la un feno
men care acum constituie 
o categorie de bază a 
ciberneticii, la cei doi au
tori identificăm, de aseme
nea, unele puncte de ve
dere similare. Odobleja 
scria: "Fenomenele psi
hice se învârtesc în cerc 
vicios; ele sunt roţi învâr
titoare angrenându-se ca 
roţile unui ceas. Mişcările 
psihice sunt mişcări 
jumătate circulare, jumă
tate în linie dreaptă. Mar
ca lor distinctivă este re
versibilitatea, ele fac parte 
din seria ciclică" . Wiener 
merge mai departe, la 
noţiunea de feedback: 
" ... un factor excepţional 
de important în activitatea 
con ştientă este fenomenul 
care în tehnică a căpătat 
denumirea de conexiune 
inversă ... Unele activităţi 
dintre cele mai caracteris
tice ale sistemului nervos 
sunt explicabile numai ca 
procese ciclice" /5/. 

La toate cele expuse mai 
sus se cuvine o precizare: 
noţiunea de reversibilitate, 
pe care o utilizează des 
Odobleja, înseamnă în
toarcerea sistemului la 
starea iniţială, pe când cea 
de feedback pe care o 
enunţă şi foloseşte Wiener, 
ca pe o categorie funda
mentală a ciberneticii, în
seamnă altceva: răspunsul 
valorilor de ieşire ale sis
temului faţă de valorile 
stimulilor de la intrarea sa. 
Acestea se pot vedea şi din 
toate comparaţiile ce ur
mează. Odobleja: "Afec
tivitatea este un cerc vi
cios, direct subordonat 
marelui cerc vicios, 
viaţa". Wiener: "De notat 
că mecanismul tonului 
afectiv este el însuşi un 
mecanism cu feedback". 
O altă comparaţie: "Există 
universabilitate şi reci
procitate de interese între 
individ şi societate ... Între 
individ şi societate se sta
bilesc adeseori cercuri vi
cioase, bune sau rele", 
scrie Odobleja, iar Wiener, 
putin diferit ca nuanţă, 
menţiona: "Viaţa este o 

interacţiune continuă între 
individ şi mediul său" /6/. 
Şi o altă compara\ie care 
înseamnă aproape o ega
litate de vederi : "Mecanis
mul care întreţine psiho
patia este reversibilitatea, 
cercul vicios'', preciza 
Odobleja, iar Wiener scria 
că "Maladia mintală este 
un cerc vicios mental" /6/. 

Cei doi oameni de ştiinţă 
au abordat, de asemenea, 
o legitate din fizică, 
enunţată într-un principiu 
al termodinamicii, care 
astăzi este şi o categorie de 

prof. dr. 
Eugenlu Niculescu-Mlz/1 

(Continuare fn pag.6) 

Când ajunge la putere, 
Orice român e scriitor; 
Căci, cocoţat în fruntea ţării, 
Găseşti uşor un editor. 
Viorica Angheliu Mocanu 

D'ale tranziţiei 
L-am întrebat pe-un cunoscut 
Cum de-a ajuns aşa bogat. 
El mi-a răspuns că i-a vândut 
Pe cei care l-au cumpărat. 
Corneliu Berbente 

Premiere energetice în România 
În industria minieră, 

electricitatea a apărut pen
tru prima dată în ex
ploatările lipsite de pericol 
de incendiu, în saline şi în 
minele de metale neferoa
se. Sunt atestaţi pentru 
introducerea iluminatu
lui electric anii 1893 -
pentru Salina Slănic 
Prahova şi 1895 - pentru 
exploatarea minieră 
Baia Sprie. Au urmat 
mihele de cărbuni Anina
Banat (1897), minele de 
aur Gura Barza ( 1900), 
cele din Valea Jiului 
(1905), minele de metale 
neferoase şi rare Baia 
Mare ( 1905 şi I 908) etc. 
Pentru ac\ionări de forţă, 
o lungă perioadă de timp 
s-au utilizat mai ales 
maşini cu abur, dar, 
treptat, s-au impus şi pen
tru acestea acţionările 
electrice. Astfel, Salina 
Slănic Prahova, devenită 
cea mai modernă unitate 
extractivă din ţară, şi-a 
construit abia în 1933 o 
puternică centrală diesel 
(I 130 CP, 750 kW) care 
alimenta consumatori din 
subteran şi suprafaţă. S-a 
introdus şi traqiunea elec
trică a trenurilor între Gara 
Slănic şi Salină; se folosea 
o locomotivă cu acumu
latoare, de fapt, prima 
construită în ţară, la As
tra Arad. 

Începuturile electri
cităţii în industriile de 
prelucrare a metalelor 
sunt localizabile într-un 
perimetru amplasat în 
zona Banat-Hunedoara. 
Aici, datorită zăcămintelor 
de minereuri de fier şi de 
cărbuni, au existat din 
vechi timpuri activită\i 
legate de metalurgia fie
rului şi tot aici au apărut 
primele uzine, în sensul 
modern al cuvântului, 
mari consumatoare de e
nergie. În Vechiul Regat, 
lipsa mineralelor a făcut 
ca industria respectivă să 
se rezume, timp de multe 
decenii, numai la câteva 
fabrici ale armatei şi la mici 
ateliere meşteşugăreşti. 
Să începem cu Reşiţa. 

Uzinele de fier d~ aici au 
luat naştere în 1771 şi dis
puneau de minereuri din 
apropiere (Ocna de Fier, 
Dognecea), mangal pro
dus în pădurile proprii şi 
de forţa roţilor hidraulice 
plasate pe râurile din ba
zin ul Bârzavei. Multă 

(XXVI) 
vreme au constituit obiect 
de dispută între casa im
perială vieneză şi au
torităţile de la Budapesta. 
Liniştea ş i preocuparea 
fermă pentru modernizare 
apar o dată cu preluarea 
uzinelor de STEG (socie
tatea austriacă de căi fe
rate), în 1855. După 
primul război mondial 
s-au constituit în Socie
tatea Anonimă Română 
"Uzinele de Fier şi Dome
niile din Reşi\a (pe lângă 
uzine şi mine de minereuri 
si cărbuni, domeniile dis
puneau de 226 mii jugăre, 
terenuri şi 59 de comune). 
În permanenţă UDR au 
beneficiat de tehnologiile 
de ultimă oră, puse în 
practică de marile puteri 
metalurgice din Occident. 
Acestea au necesitat surse 
de energie pe măsură. 
Primele mici grupuri 
electrogene au apărut la 
Reşiţa în anii 1883-1886, 
antrenate de maşini cu 
abur. Cererea de energie 
crescând treptat, în zonă 
au fost construite mai 
multe centrale electrice: 

- CTE Anina (1897), 
dotată iniţial cu două ca
zane recuperatoare de la 

fabrica de cocs, o maşină 
cu abur de 100 CP şi două 
dinamuri de câte 22 kW, 
220 V; a fost extinsă în mai 
multe etape; în 1928 dis
punea de circa I 2.000 k W, 
instalaţi în turbogenera
toare, fiind eliminate 
maşinile cu abur. Era pri
m a centrală din ţara 
noastră care funcţiona 
pe cărbune pulverizat, 
dar folosea şi gaze de 
furnal. Cazanele fuseseră 
reconstruite de Uzinele 

Vulcan din Bucureşti. Căr
bunele era adus din a
propiere şi avea o putere 
calorifică de 17600-18800 
MJ/kg ( 4200-4500 kcal/ 
kg); 

- Centrala hidro şi ter
m oe lectri că Bocşa 
(1901), care dispunea de 
o turbină Francis de 240 
CP, cu generator de 180 
kW şi două maşini cu abur 
cu o putere totală de 188 
kW· 

- CHE Grebla (iniţial, 
în 1905, 4500 k W, în fi. 
nai 5000 kW, cea mai 
mare hidrocentrală din 
ţară până în 1930) şi 
CHE Brazova (1917 -
350 kW) valorificau ame
najarea hidro complexă, 
care mai continea li ca
nale destinate transportu
lui materialului lemnos şi 
circuitelor de răcire tehno
logică, precum şi barajul 
de la Văliug, cu un lac de 
acumulare de 1,2 mii. 
mc, cel mai mare din 
ţară până în 1950 
(funcţiona în paralel cu 
CTE "Reşiţa); 

- Centrala cu gaze de 
furnal (1905) era dotată 
cu 4 motoare tandem cu 
gaze, livrate de Lanz-

Budapesta, fiecare de 
1600 CP, 950 kW; a fost 
oprită în 1938, datorită 
uzurii motoarelor; 

- CTE Velox Reşiţa 
(1940), livrată de Brown
Boveri, avea 2 cazane 
Velox, pe hidrocarburi şi 
un turbo grup de 8000 k W; 

CHE Crăinicel 
(1947-52), amplasată tot 
pe Bârzava, dispunea de o 
putere de 3x2900 kW. 

Claudiu-V/orei 
Săvulescu 



Rolul inginerii 
I nginerii au fost întot

deauna prezenţi acolo 
unde criteriul de 
alegere în funcţii şi 

demnităţi a fost price
perea. 

Activitatea de propăşire 
economică se bazează pe 
progresele ştiinţei şi pe 
contribuţia tehnicii apli
cate în toate domeniile 
vieţii practice, în care in
ginerul are un rol complex 
şi important de îndeplinit. 
Prin ştiinţă, aplicată în 
toate activităţile tehnice, 
inginerul are deschisă 
calea de a-şi îndeplini ro
lul său. Activitatea sa con
stituie un element determi
nant de progres în viaţa 
economică; inginerul, fo-
1 osind resurse naturale, 
imaginează şi perfecţio
nează mijloace de pro
ducţie nelimitate. El rea
lizează produse şi contri
buie hotărâtor la îmbu
nătăţirea condiţiilor de 
viaţ.ă şi la progresul ci vi
lizaţiei. 

Inginerul are de înde
plinit şi un rol social, ace
la de a coordona munca 
omenească. În viaţa so
cială, rolul inginerului este 
la fel de mare ca şi în do
meniul tehnic. Prin orga
nizarea raţională a muncii, 
el sporeşte eficienţa ei, se 
preocupă de condiţii bune 
de lucru şi cel mai impor
tant este că, prin activi
tatea sa, asigură locuri de 
muncă. 

Prin multiplele forme de 
activităţi ce le dezvoltă, 

Mihai Mihăiţă 

inginerul este un element 
determinant în organiza
rea vieţii publice şi private 
de azi şi de mâine. El are 
menirea să acţioneze în 
direcţia interesului na\io
nal şi general. Dacă activ
itatea inginerească este în 
interesul general al ome
nirii, de care toţi bene
ficiază, nu trebuie neglijat 
rolul inginerului în econo
mia naţională. Activitatea 
în interesul national tre
buie desfăşuraiă în con
cordanţă cu evoluţia şi 
situaţia internaţională, co
laborând şi utilizând ele
mente din afară, dar fără a 
ne subordona altor inte
rese decât alor noastre 
proprii. Nu trebuie să pro
tejăm elemente străine de 
noi, în detrimentul intere
selor naţionale. Nu este 
nevoie să ne bazăm numai 
pe competenţă de la alţii, 
pentru ~ă noi avem sufi
cientă şi în unele domenii 
putem chiar exporta 
competenţă. Prestigiul 
şcolii inginereşti din Ro
mânia, rezultatele obţinute 
de inginerii români ce lu
crează în alte \ări ne dau 
această posibilitate. Spiri
tul de disciplină şi capi
talul intelectual tehnic, 
asociate cu inteligenţa 
economică, sunt singurii 
factori care garantează 
reuşita unei ţări. 

În decursul celor 
aproape nouă ani de tran
ziţie la economia de piaţă 
s-au iniţiat şi desfăşurat 
numeroase procese de re-

Curajul 
de a privi adevărul în faţă 

Încheiem astăzi ancheta iniţiată în rândurile 
colegilor de breaslă în legătură cu menirea 
organizaţiei noastre profesionale în actualele 
circumstanţe politice, economice şi sociale. 

Reamintim întrebarea adresată de"Univers ingi• 
neresc": 

Ce consideraţi că ar trebui să intreprindă 
AGIR pentn, a sluji mai bine interesele 
comunităţii inginereşti? 

Ing. Cristian Vulcănescu, 
Mondo Proiect SRL -
Ploieşti: 0 Ancheta dvs. vine 
în întâmpinarea unor preo
cupări ale multor cunoştinţe 
de aceeaşi formaţie cu mine. 
Am constatat degradarea sta
tutului inginerului în perioa
da post-decembristă. Această 
degradare a intervenit mai 
ales prin excluderea noastră 
de la actul deciziei, fie la ni
vel macro, fie la nivel micro
economic. Cred că trebuie să 

·aplicăm zicala «cui pe cui se 
scoate». Implicarea noastră în 
actul de decizie va readuce 
inginerului statutul firesc. În 
ceea ce priveşte AGIR-ul, ar 
trebui să ne batem mai mult 
pentru a fi reprezentat în im
portante organisme de deci
zie la nivel naţional. Fie chiar 
cu un rol consultativ, într-o 

primă etapă. Să se convingă 
şi ceilalţi de potenţialul nos
tru de gândire, de creaţie şi 
atunci vom fi căutaţi, nu 
respinşi." 

Ing. Gabriel Moroianu, 
lndustrialcom SRL 
Bucureşti: "Lucrez în propria 
firmă care furnizează diferite 
piese şi mici subansambluri 
pentru întreprinderi de stat şi 
private din domeniul indus
triei. Din câte cunosc, sunt 
mulţi ingineri care, după 
1989, au început afaceri pe 
cont propriu. Unii au ingineri 
- ca şi mine - în calitate de 
asociaţi sau de salariaţi. 
!MM-urile tind să creeze tot 
mai multe locuri de muncă 
pentru ingineri. Această ca
tegorie de colegi trebuie spri
jinită şi aici cred că AGIR ar 
avea un rol important de ju-

formă, de restructurare şi 
de creare a unui cadru le
gislativ şi instituţional. Cu 
toate acestea, este aproape 
evident pentru oricine că 
procesele amintite se 
desfăşoară incoerent şi în 
contradicţie cu cerinţele 
eficienţei economice şi 
chiar cu interesele na
ţionale reale. 
Incoerenţa prelungită, 

nepermisă, a proceselor de 
reformă, datorată absenţei 
unui program general de 
reformă economică, clar, 
performant, care să ţină 
seama de tradiţii şi cultură, 
de resurse şi mai ales de 
pragmatism economic, nu 
creează condiţii pentru ca 
inteligenţa tehnică să-şi 
aducă aşa cum ar dori 
contribuţia. 

Este necesar să impu
nem o abordare sistemică, 
caracteristică gândirii 
inginereşti, a problemelor 
economice, abordare fără 
de care nu există claritate 
în gândire. Nu putem tra
ta părţile rupte din con
textul lor firesc şi din 
corelaţiile lor multiple. 

Pentru a realiza conexi
unea cu sistemul econo
mic occidental, trebuie să 
fim puternici, adică nu 
numai să se realizeze 
premisele trecerii la eco
nomia de piaţă, dar să fie 
şi rezultate economice no
tabile. Trecerea la soci
etatea informaţională, ba
zată pe un nou mod tehnic 
de producţie, nu se poate 
face decât cu ingineri şi pe 

cat. Am în vedere susţinerea 
publică, precum şi la forurile 
de conducere ale statului, a 
cauzei noastre. Aş sugera 
încheierea unui acord de 
parteneriat cu Consiliul 
Naţional al Întreprinderilor 
Private Mici şi Mijlocii, care 
văd că are un rol foarte activ, 
se pronunţă clar în favoarea 
rezolvării celor mai presante 
probleme ale !MM-urilor." 

Ing. Brânduşa Vasile -
Sincomed SA: "AGIR ar 
putea să aibă o voce distinctă 
în «corul» organizaţiilor non
guvernamentale, dat fiind 
faptul că reprezintă inte
lectualitatea tehnică, a cărei 
marginalizare în perioada 
post-decembristă este în afara 
oricărei discuţii. Nu comen
tez acum cauzele. Constat un 
fapt. Nu putem, însă, să dăm 
vina numai pe alţii. Cred că 
noi, inginerii, ne-am cam re
semnat şi n-am venit cu pro
puneri, cu proiecte de răsu
net. Aici, AGIR, prin ex
perienţa sa, prin prestigiul 
său ar putea să stimuleze şi 
să susţină astfel de proiecte. 
Este o vreme a faptelor şi toc
mai pe acest «teren» noi, in
ginerii, suntem tari, de 
neconcurat.,, 

Ing. Valentina Ciurea -
Mondoimpex SRL: "Trebuie 
să recunoaştem că în anumite 
medii inginereşti, AGIR-ul 
este puţin cunoscut. Aşa că 
primul lucru care ar trebui 
făcut este să se desfăşoare o 
intensă activitate, numită de 
un participant la anchetă 
drept promoţională. În acest 
domeniu şi publicaţia noas
tră (vedeţi, am început să fo-

baza unui program com
plex întocmit şi urmărit. 

România trebuie să-şi 
formuleze o identitate pro
prie şi acest lucru nu va fi 
posibil decât atunci când 
economicul va determina 
politicul, aşa cum se 
întâmplă în ţările avansate 
- şi nu invers, cum se 
întâmplă la noi, unde imix
tiunea politică afectează 
nu numai zona programe
lor de guvernare, dar şi 
instituţii în întregimea lor. 

Capitalul financiar, care 
are marea sa importanţă şi 
de care ducem lipsă, nu 
este suficient să garanteze 
succesul, ci trebuie creat 
în primul rând contextul 
socio-economic corespun
zător. Iar acest context so
cio-economic depinde în 

losesc persoana întâi plural!) 
ar putea avea un rol impor
tant. O mai bună răspândire 
în domenii în care inginerii 
reprezintă grupuri compacte, 
numeroase, în special în in
dustrie şi institutele de cer
cetare şi proiectare din sfera 
tehnicii ar fi benefică pentru 
noi toţi . Este, în fond, o pro
blemă de comunicare. O pro
blemă care se rezolvă - şi ea
în spirit modern, nu după 
şabloane." 

Ing. Alin Piţigoi - Cristal
cop SRL: "Nu-mi dau seama 
care ar putea să fie acele in
terese generale care să fie 
proprii nouă, inginerilor. E
xistă, desigur, interese ge
nerale ale ţării, ale oamenilor 
care lucrează în anumite sec
toare, dar nu ale inginerilor 
în mod particular. Noi nu ne 
suprapunem, sub aspect pro
fesional, cu un anumit sector 
al societăţii, cum este, de e
x em p I u, cazul medicilor. 
Suntem dispersaţi pe o arie 
extrem de întinsă şi de
pendenţi de specificul uni
tăţilor în care lucrăm . De 
aceea, nu cred că AGIR ar 
avea succes dacă s-ar ocupa 
de ceea ce ancheta dv. 
defineşte interesele generale 
ale breslei. Dacă va merge 
bine tării, ne va merge bine 
şi nouă. Pe această «demon
straţie» formulez propunerea 
mea: AGIR să se pronunţe 
mai des şi mai apăsat în pro
blemele generale ale \Arii şi, 
atunci, cuvântul său poate să 
aibă şanse de succes." 

Ing. Marina Szoke - Oc
togon SRL: "Vă răspund 
foarte scurt. Sunt un între-

mod hotărâtor de forţa in
telectuală tehnică şi de cul
tura economică, ce trebuie 
puse în valoare. O cauză a 
nereuşitei reformei în Ro
mânia, până în prezent, a 
întârzierii acesteia, trebuie 
căutată în aplombul cu 
care anumite persoane, 
având cele mai diverse 
profesii, nu numai că-şi 
dau cu părerea, ci emit 
judecăţi de "valoare", 
iniţiază proiecte de legi în 
contradicţie cu principiile 
tehnico-economice ( vezi 
Ordonanţa guvernamen
tală de urgenţă nr. 88/23 
decembrie 1997 privind 
privatizarea societăţilor 
comerciale) şi cu practica 
ştiinţifică modernă, pe 
care apoi încearcă sa le 
impună dezvoltării eco
nomico-sociale prin inter
mediul factorului politic şi 
al funcţiei pe care o deţin. 
Posibilităţile de înţelegere 
ale acestor oameni sunt 
atât de limitate, de sim-

prinzător privat, inginer chi
mist de profesie, care am avut 
curajul să mă lansez în afa
ceri încă din 1990. Cunosc 
mulţi colegi de promoţie, 
aflaţi în zeci de localităţi, 
care au procedat ca mine. 
Dacă AGIR va fi şi «purtă
torul nostru de cuvânt», va fi 
foarte bine. Dacă nu, înseam
nă că nu înţelege că viitorul 
este al proprietătii private şi 
nu al celei de staL" 

Ing. Marius Bădiu - SC 
Faur SA: "După opinia mea, 
prea multe nu avem de făcut, 
şi aceasta nu datorită limite
lor noastre, ale inginerilor. 
Situaţia generală a ţării este 
de o asemenea natură încât 
fără măsuri radicale de 
schimbare a structurilor de 
proprietate, a instituţiilor, de 
restructurare a ramurilor şi 
produselor este practic im
posibil să aibă câmp larg de 
acţiune iniţiativa liberă. S-au 
tărăgănat prea mult şi prea 
multe pentru a nu sesiza aici 
un fenomen periculos: dezi
luziile paralizează activităţile 
profitabile, iar această para
lizie stimulează imobilismul 
guvernanţilor şi chiar al par
lamentarilor. Ne învârtim în 
cerc şi mă îndoiesc că AGIR 
ar putea să fie forţa în stare 
să înlăture o asemenea si
tuaţie." 

Au consemnat 
Bogdan Ambrozie şi 

Adrian Costeanu 

N.R. Pe baza opiniilor con
semnate, conducerea AGIR 
va adopta hotărâri adecvate, 
pe care "Univers ingineresc" 
le va publica operativ. 

pliste, încât pentru ei nu 
există alternativă la felul în 
care ei văd sau concep lu
crurile. Avea dreptate 
economistul Frank 
Knight, când spunea că: 
"Nu-i ignoranţa cel mai 
mare rău, ci priceperea 
la toate." 

Este momentul ca ingi
nerii, oriunde s-ar afla, să 
impună abordarea cu cla
ritate a problemelor teh- , 
nico-economice, că altfel 
ne afundăm tot mai mult 
în groapa în care am ajuns. 

PROTOCOL 
de colaborare 
AGIR-OSIM 
În vederea perfec

ţionării cadrului insti
tuţional de dezvoltare a 
relaţiilor de colaborare 
între diferite sectoare de 
activitate ale societăţii 
româneşti, Asociaţia 
Generală a Inginerilor 
din România a încheiat 
cu Oficiul de Stat pen
tru Invenţii şi Mărci un 
Protocol de colaborare, 
pe bază de parteneriat 
activ, pentru corelarea 
eforturilor celor două 
instituţii în vederea pro
movării, susţinerii şi 
dezvoltării potenţialului 
creator al inginerilor. 

Protocolul a fost sem
nat la 28 august a.c., în 
prezenţa reprezentan
ţilor mass-media, la se
diul AGIR, de către 
domnii Varga Gabor, 
director general al OSIM 
şi Mihai Mihăiţă, 
preşedintele AGJR. 

Protocolul prevede 
realizarea unei cola
borări cu instituţiile gu
vernamentale şi negu
vernamentale, în scopul 
susţinerii activităţii de 
protecţie a proprietăţii 
industriale, a unui schimb 
periodic de informaţii 
privind programele ce
lor două păr}i, informa
rea periodică privind 
dezvoltarea fondului de 
brevete, mărci şi design 
şi a serviciilor oferite de 
OSIM, organizarea în 
comun a unor acţiuni de 
referinţă şi menţinerea 
unor canale de comuni
care cu instituţii de 
proteeţie a proprietăţii 
intelectuale din Româ
nia şi din alte ţări, pre
cum şi realizarea unui 
schimb gratuit de publi
caţii între cele două 
instituţii. 
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Orice investigaţie privind procesul de 
refonnare a societăţii - în special a 

economiei - relevă, înainte de toate, 
că însăşi noţiunea de refonnă are 

accepţiuni extrem de diverse, uneori 
contradictorii. Aşa cum se sublinia în 

editorialul ediţiei, ceea ce ne 
interesează sub aspect practic nu 

este varietatea imensă a definiţiilor, ci 
accepţiunea pe care guvernanţii o dau 

acestei noţiuni. Dezbaterile teoretice 
pot să continue la nesfârşit; singurii 
care dispun de mijloacele necesare -

juridice, instituţionale, financiare, 
organizaţionale - pentru a realiza, 

într-adevăr, transfonnările prevăzute 
în Programul de refonnă aprobat de 

Parlament (adică Programul care are 
o bază legală) sunt cei care fonnează 

Cabinetul Radu Vasile. Prin unnare, 
acesta-i reperul esenţial în analizele 

pe care vi le supunem atenţiei. 

Reorganizare sau restructurare? 
Cu toate că actele normative necesare pentru 

declanşarea operaţiilor intitulate "restructurarea marilor 
regii autonome" au fost emise în cazurile RENEL, 
ROMGAZ, SNP, SNCFR etc., atât ritmul realizării mă
surilor preconizate, cât - mai ales - obiectivele stabilite 
readuc în discuţie orientările întregului proces. Deocam
dată, singura măsură reformatoare o constituie diviza
rea foştilor mamuţi: RENEL în 4 subdiviziuni princi
pale, ROMGAZ în 4 asemenea subdiviziuni, SNP în 3, 
iar SNCFR urmează să fie secţionat în 5 entită\i 

funcţionale. 
În pofida rezis

tentei centralelor 
sindicale şi a opini
ilor unor specialişti, 
potrivit cărora mo
dul în care s-a făcut 
di vizarea nu este 

cel optim, apare cât se poate de clar că o împărţire în 
funcţie de centrele de profit se conturează ca o soluţie 
cât se poate de bine venită. Ineficienţa cronică a unor 
regii autonome (cu excepţia celei din petrol) se explică 
şi prin faptul că pierderile deosebit de mari din unele 
compartimente (unităţi) erau acoperite prin rentabilitatea 
altora. Pe total, însă, situaţia economico-financiară se 
prezintă preponderent negativă. Aceste regii au numai 
la bugetul statului datorii neachitate de peste 20.000 de 
miliarde de lei (cumulate pe ultimii 5 ani). Costurile 
acestei ineficien\e le plătim cu to\ii, în calitate de con
tribuabili. 

Pasul necesar reprezentat de operaţiunile de divizare 
nu poate fi considerat, însă, ca o măsură de restructu
rare. Este doar o acţiune de natură organizaţională. Sco
pul principal nu poate fi definit - în cazul marilor regii 
autonome - decât prin spargerea monopolului, a cărui 
existentă se reflectă până la urmă în preţurile de mono
pol care determină în mod decisiv rata inflaţiei. Tocmai 
de aceea, spargerea unui mare monopol în altele mai 
mici nu înseamnă (încă) o adevărată restructurare. 

Este de aşteptat ca în timp scurt să se facă pasul urmă
tor, să se pună bazele unei pieţe concurenţiale în dome
nii în care poziţiile monopoliste sunt extrem de puter
nice, cum este cazul fostelor regii, actualele societăţi 
sau companii naţionale. Dacă nu se va proceda astfel 
vom avea "aceeaşi Mărie, dar cu altă pălărie". 

Rigoarea in evaluarea proceselor 
esenţiale ale tranziţiei 

Publicând în aceste pagini date privind derulan,a pro
cesului de privatizare am dorit să subliniem o prioritate 
absolută a reformei. Experienţa de până acum, inclu
siv a multor colegi de breaslă angajaţi direct în 
operaţiunile de privatizare, începând cu numeroşii in
gineri care se află în structurile de conducere ale FPS, a 
relevat necesitatea imperioasă de a se manifesta maxi
mum de rigoare în aprecierea unor fenomene speci
fice. 

Avem în vedere, în special, reacţiile la propunerea -
perfect justificată, din toate unghiurile de vedere - a 
dlui dr. ing. Sorin Dimitriu, ministrul privatizării, refe
ritoare la ceea ce se numeşte, în practica din domeniu, 
vânzarea unei înll'eprinderi pe un dolar. Fireşte, într-un 
anumit sens, avem de-a face cu o metaforă. Nicăieri în 
lume (şi, prin urmare, nici la noi) nu s-a vândut o în
treprindere pe un dolar. Ceea ce, 
să înţeleagă unii preopinenţi se 
referă la faptul că valoarea de 
pia\ă este dată nu de IJ'ecut, de 
ceea ce .s-a investit şi se gă
seşte consemnat în evidenţele 
contabile, ci de prezent, în 
perspectiva viitorului. Nu 
există alt considerent mai 
important pentru un inves
titor decât capacitatea unei 
anumite întreprinderi de a 
produce profit. în funcţie 
de această capacitate se formează şi preţul de piaţă. 
Aşa-numita vânzare "pe un dolar", potrivit experienţei 

privatizării IMGB, înseamnă practic obţinerea unei 
sume ceva mai modeste (la IMGB, suma respectivă a 
fost de 500.000 de dolari), cu condiţia asumării 
obligaţiei de a plăti datoriile imense ale respectivei în
treprinderi într-o perioadă de timp rezonabilă, conve
nită (la IMGB - de pildă - datoriile sunt de ordinul sute
lor de miliarde de lei) şi realizării tuturor obiectivelor 
prevăzute în caietul de sarcini, de la profilul activităţii 
până la păstrarea numărului de personal. 

Prin urmare, lucrurile se cer analizate riguros, în cei 
mai buni termeni de analiză şi decizie inginerească, şi 
nu "după ureche", în stil "poetic". Ca orice activitate 
cuantificabilă, privatizarea are şi aspectele ei de ordin 

• 
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calitativ, mai dificil de pus în formule. Cu toate acestea, 
dacă singurul sau principalul scop constă în alimentarea 
bugetului, pentru satisfacerea unor necesităţi curente, 
devine limpede că însăşi definirea obiectivului este defi
citară tot sub aspectul rigorii. Cum transferul de propri
etate din sectorul de stat în cel privat nu reprezintă un 
scop în sine, se impune a judeca lucrurile în funcţie de 
viitor, de valabilitatea soluţiei pentru care s-a optat, po
trivit interesului general ca o anumită întreprindere 
să nu mai fie o povară pentru bugetul ţării şi să-şi justi
fice existenta printr-o activitate profitabilă. 

Sunt termenii riguroşi în limitele cărora se pot emite 
judecăţi de valoare corecte. Or, ce poate defini mai bine 
spiritul ingineresc decât rigoarea analizei şi conclu
ziilor? 

Privatizarea, la zi 
Dl ing. Sorin Dimitriu, minislJ'ul priva

tizării, a subliniat, în recentele sale 
intervenţii publice, premisele fa
vorabile existente, în prezent, 
pentru accelerarea transferului de 

proprietate din sectorul de stat în 
cel privat. în afară de faptul că exis

tă scrisori de intenţie care ar permite 
privatizarea majorităţii societă\ilor 
comerciale înscrise în programul pe 
acest an, s-au asigurat condiţii pentru 
descentralizarea operaţiunilor (trans

ferate filialelor judeţene şi cenll'elor regio
nale în cazul înll'eprinderi!or mici şi mijlocii) şi s-au 
lansat pe piaţa de capital acţiunile a circa 300 de societăţi 
comerciale. Totodată, conversia datoriilor în acţiuni va 
permite deblocarea privatizării unui număr mare de 
societăţi comerciale care erau neatractive pentru inves
titorii străini. 

Cu toate că de la începutul anului nu s-au privatizat 
decât circa 400 de societăţi comerciale, ceea ce repre- · 
zintă ceva mai mult de o treime din numărul total pre
văzut pentru 1998, solicitările existente şi măsurile 
enun{ate dau temeiuri pentru aprecierea că în perioada 
imediat următoare procesul va fi puternic relansat. Toc
mai măsurile concertate - care au în vedere mijloace 
diverse de acţiune - anunţă o îmbunătăţire sensibilă a 
situaţiei de pe "frontul" privatizării. 
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Învăţământul 
În plin proces de transfonnare 
O atitudine obiectivă conduce - cu siguranţă - la con

cluzia că în învătământ se derulează o reformă auten
tică. Avem în vedere, în special, eforturile depuse pen
tru orientarea învăţământului tehnic spre direcţiile cele 
mai profitabile pentru absolvenţi şi pentru economia 
naţională, deopotrivă. Accentul pus pe înnoirea progra
melor analitice, pentru dimensionarea reţelei de şcoli 
profesionale şi post-liceale, de universităţi şi de studii 
aprofundate potrivit necesităţilor puse în evidenţă de 
prognozele întocmite până la orizontul anilor 2010 
reprezintă o mărturie în acest sens. 
Preocupările îndreptate spre eliminarea specializării 

înguste, descongestionarea disciplinelor predate de ele
mentele care presupun, cu precădere, memorarea unor 
cunoştinţe, asimilarea cuceririlor pedagogice modeme, 
stimularea creativităţii sunt - din păcate - umbrite de 
controverse pe teme care nu reprezintă, nici pe departe, 
priorităţi. între aceste teme care pot fi considerate, fără 
teama de a greşi, diversioniste, se înscrie şi cea a creării 
unei universităţi de stat cu limba de predare maghiară 
la Cluj-Napoca. în legătură cu respectiva solicitare, cu 
vădită conotaţie politică, redăm - în cele ce urmează -
opinii ale prof. univ. dr. Andrei Marga, ministrul 
educaţiei naţionale. 

"Direcţiile reformei învăţământului - descentraliza
rea sistemului prin crearea autonomiei instituţionale a 
unităţilor de învăţământ şi conectarea lor la viaţa co
munităţilor locale, reorganizarea condiţiilor 
performanţei şcolare şi academice, compatibilitatea 
internaţională - sunt în beneficiul practic al elevilor, 
studenţilor, dascăWor, fără excepţii. Reforma reală şi 
profundă se dovedeşte a fi soluţia realistă şi în avanta
jul fiecărei comunităţi etnice ... Dezvoltarea în profil 
multicultural din universităţi, prevăzută în programul 
guvernamental, se concretizează în extinderea 
învăţământului în limba maghiară şi în limba germană 
la Universitatea «Babeş-Boliay», în extinderea colegi
ilor bilingve de la Sf. Gheorghe şi Satu Mare. În cursul 
anului, la universitatea clujeană se inaugurează Facul
tatea de Studii Deschise având profil interdisciplinar şi 
interlingual... Aşadar, ab11rdarea învăţământului 
minorităţilor concentrată pe sprijinirea demersurilor 
pentru cultivarea identităţilor lingvistice şi culturale în
tr-o Românie democratică, ce favorizează diversitatea 
şi dialogul presupuse de actuala arhitectură europeană. 
In acest context considerăm inadecvată propunerea pri
vind înfiinţarea unei universităţi în limba maghiară la 
Cluj-Napoca; separatismul, izolarea sunt - în primul 
rând - nefavorabile pentru minoritatea maghiară însăşi." 

Posibile soluţii 
benefice şi În agricultură 
Dl ing. Cornel Bernat, directorul general al SC Agro

holding SA Giurgiu consideră că menţinerea unităţilor 
viabile din sectorul de stat al agriculturii reprezintă o 
necesitate de prim ordin, iar o decizie parlamentară în 
acest sens s-ar impune de urgenţă. Experienţa celor 12 

foste !AS-uri din judeţul 
Giurgiu care s-au asociat în 
SC Agroholding SA arată că, 
în momentul clarificării tuturor 
aspectelor legate de patrimo
niu, o asemenea formă de 
cooperare este mai mult decât 
folositoare. O confirmare a 
valabilităţii unei asemenea 
soluţii o constituie şi cererea 
de asociere la holding a 15 

societăţi private din agricultură. începând cu distribuirea 
de sămânţă selecţionată, de înalt randament, continuând 
cu promovarea de tehnologii avansate (operaţiune cu 
costuri mari, care nu pot fi susţinute de o singură uni
tate) şi terminând cu o reţea de distribuire bine pusă la 
punct, holdingul contribuie, în primul rând, la o com
pletă valorificare a producţiei vegetale şi animale, la 
preţuri competitive. 

îri momentul de faţă, situaţia financiară a holdingului 
este bună, fapt atestat atât de nerecurgerea la credite 
bancare, cât şi de atribuirea de dividende de patru ori 
mai mari decât în 1994. Asemenea rezultate arată că 
reforma se cere concepută şi realizată în funcţie de 
realităţi, că nici o soluţie standard, preconcepută, nu este 
recomandabilă; totul se cere judecat în funcţie de rezul
tate. 

Experimentul de la Borzeşti 
Cum eliminarea practicilor monopoliste s-a dovedit 

(o dovedesc şi faptele prezentate în aceste pagini) drept 
un obiectiv prioritar al reformei, credem că nu este lip
sit de interes experimentul de la Borzeşti. Este vorba 
despre conceperea unui proiect de termocentrală care 
să fie independentă de sistemul energetic naţional şi care 
să servească platforma chimică din localitate. Alături 
de proiectanţii români a lucrat o echipă de ingineri de la 
firmele SIIF Luxemburg şi SIIF Energies din Franţa. 
Acţionarii de la Cbimcomplex-Borzeşti au şi alocat o 
primă tranşă de 3, I miliarde de lei în vederea începerii 
lucrărilor pe baza avizului dat de RENEL (acum 
CONEL). Prin puterea ei de 50 MW şi capacitatea de a 
produce lOOt abur/h, noua centrală va asigura întregul 
necesar pentru amintita platformă industrială. 

Alături de experimentul Govora (tot o unitate ener
getică independentă), cel de la Borzeşti anticipează 
soluţiile eficiente de restructurare autentică a sistemu
lui energetic prin crearea unei pieţe concurenţiale şi în 
acest domeniu. 

O statistică 
deosebit de Îngrijorătoare 
Pe toate drumurile şi cu toate prilejurile se proclamă 

oficial sprijinul faţă de întreprinderile mici şi mijlocii, 
considerându-se că un astfel de sprijin reprezintă un 
obiectiv esenţial al reformei proprietăţii. După unele 
estimări ale Comisiei Naţionale pentru Statistică, sec
torul privat deţine circa 58 la sută din produsul intern 
brut, cea mai mare parte a acestuia fiind constituit din 
întreprinderi mici şi mijlocii (lMM). 

Faptele aduc, însă, mărturii de netăgăduit că înlre 
declaraţiile solemne şi realităţi există o distanţă care, 
din păcate, se măreşte continuu. Vom aduce drept argu
ment situaţia mai mult decât îngrijorătoare a operaţiunii 
de majorare a capitalului social. Din totalul de 543246 
de societăţi cu răspundere limitată (SRL-uri) care tre
buiau să-şi majoreze capitalul social, 273592, respectiv 
49, 6 la sută, nu şi-au îndeplinit această obligaţie. 
Investigaţiile făcute de Oficiul Registrului Comerţului 
au relevat că, în majoritatea covârşitoare a cazurilor de 
neîndeplinire a amintitei obligaţii, principala explicaţie 
constă în situaţia economică şi financiară deosebit de 
precară a acestor societăţi. Fie că nu au nici un fel de 
activitate, fie că lucrează în pierdere, fie că nu dispun de 
un minimum de mijloace pentru extinderea afacerilor, 
numărul de-a dreptul uriaş de SRL-uri aflate în pragul 
falimentului arată cât de necesară şi de urgentă este 
adoptarea de măsuri pentru redresarea situaţiei. Cu un 
sector privat în agonie a devenit ridicol să se mai vor
bească despre reformă. 

Unele bune intenţii anun\ate de Consiliul pentru Re
formă (aspect relevat şi de o informaţie publicată în 
numărul de faţă) au rămas în acest stadiu. Nici sub as
pect instituţional, nici din punctul de vedere al accesu
lui la sursele de finanţare, de informare şi de îmbunătăţire 
a managementului nu s-au adoptat încă soluţii de fond. 
Ceea ce s-a întâmplat cu operaţiunea de majorare a capi
talului social reprezintă o adevărată pată pe "blazonul" 
tuturor acelor politicieni care se autoproclamă ca spri
jinitori ai clasei mijlocii. 

Departe de a epuiza o temă atât de vastă, de 
ramificată cum este cea a reformei, 
elementele prezentate în aceste pagini oferă 
- cel puţin - subiecte de meditaţie. lncepând 
cu necesitatea de a conferi noţiunii de 
reformă sensurile care îi sunt proprii şi 
terminând cu evaluarea rezultatelor (pentru 
că reforma nu este un scop în sine, ci un 
mijloc), întreaga problematică supusă 
atenţiei cititorului prezintă cel mai mare 
interes întrucât conturează viitorul 
economiei, al societăţii noastre în ansamblu 
şi, astfel, influenţează decisiv viaţa fiecăruia 
dintre noi. Dintre concluziile posibile 
desprindem doar una, şi anume necesitatea 
şi posibilitatea implicării mai profunde a 
inginerilor în conceperea şi realizarea 
proceselor de reformă. Fără să subapreciem 
contribuţiile altor categorii socio
profesionale, noi, inginerii, am putea aduce 
acestor procese un plus de rigoare. Ceea ce 
este foarte important. 

În numărul viitor: 

Inginerii şi decalajele tehnologice 



(Urmare din pag.]) 

problemele din finanţarea 
bugetară a cercetării ştiin
ţifice nu poate răspunde 
decât că rectificarea buge
tului Ministerului Cercetării 
şi Tehnologiei, anul acesta, 
ar fi un fapt negândit sufi
cient. După ce, prin artificii 
rău intenţionate, cu numere 
de înregistrare pe la comi
siile parlamentare, Legea 
bugetului pe 1998 a reuşit să 
încalce Legea 95/1998, în 
vigoare încă din acest an, 
prin care cercetarea benefi
ciază în acest an de un buget 
de circa 3 ori mai mic decât 
cel prevăzut de legea 
menţionată, după ce bugetul 
a devenit operant abia în 
luna iulie, încurcând mult 
derularea normală a acti
vităţii contractuale, două 
rele în sine, dar cu care în
cepusem să ne obişnuim, 
situaţia din acest an are o 
importanţă aparte. 

Programul vechi, ORI
ZONT 2000, se mai 
finanţează doar până la 
sfârşitul anului 1998, fiind 
pregătit noul proiect de Plan 
Naţional, care ar trebui să se 
aprobe prin hotărâre de gu
vern. Acest proiect de 
hotărâre este blocat la Mi
nisterul Finanţelor de mai 
bine de o lună, întârzierea 
periclitând atât soarta fon
durilor pe care MCT ni le-a 
rezervat din bugetul pe acest 
an, cât şi soarta institutelor 
pe prima parte a anului vii
tor, până la votarea bugetu
lui pe anul 1999, în acea 
perioadă nefiind operante 
nici ORIZONT 2000, nici 
noua structură de programe 
din Planul Naţional, încă 
neaprobată. S-ar putea să se 
ajungă ca unica soluţie fe
zabilă să fie prelungirea pro
gramului ORIZONT 2000 
şi pe 1999, întârziind cu încă 
un an restructurarea 
finanţării din cercetare, cu 
efect negativ asupra efi
cienţei. 
Dacă rectificarea _bugetu

lui ar afecta Ministerul Cer
cetării şi Tehnologiei, 
consecinţele pentru econo
mia românească ar fi foarte 
negative, implicând nerea
lizări din programul actua
l ului guvern, nerealizări 
propagate ale guvernelor 
precedente şi încălcarea 
multor obligaţii pe care 
România şi le-a asumat în 
diferite organisme inter
naţionale din care face parte 
sau unde speră să intre. 

Câteva exemple: infor
matizarea societăţii este o 
prioritate a actualului gu
vern şi a fost unul dintre su
biectele vizitei preşedintelui 
Constantinescu în SUA; 
problema transferului tehno
logic, rotată ani la rând încă 
din perioada guvernului 
Văcăroiu, s-ar mai putea 
rota o dată, căscând şi mai 
mult ruptura dintre cercetare 
şi producţie, cu efect nega
tiv asupra echilibrului eco
nomic naţional; problema 
infrastructurii calităţii, prio
ritate a guvernului actual, cu 
efecte directe asupra alinierii 
României la normele şi stan
dardele internaţionale. Aici 
există, în acest moment, şi 
cadrul legal stabilit de 
ordonanţele 38/1998 şi 39/ 
1998 date de guvernul pre
cedent, lipsind doar supor
tul financiar. 

Sintetizând pierderea, 
prin rectificarea bugetului, a 
fondurilor pe care MCT 
le-a rezervat demarării Pia
nulului Naţional de Cerce
tare-Dezvoltare din acest an, 
va însemna că reforma în 
cercetare va începe în cel 
mai fericit caz anul viitor. 

Cercetarea stiintifică 

~~~.~~"~~ "~?~.~i~ Sos putea trece neobservată la derea unei mai bune 
noi, când vin specialişti din înţelegeri a problemelor din 
întreaga lume să facă domeniu; 
observaţii la un fenomen 11. Desemnarea de 
care se va repeta peste 200 specialişti, cu consultarea 
de ani, având vizibilitate Uniunii Patronale, în con-
maximă în România. siliile de administraţie şi 

În aceste conditii, Uniu- AGA la societăţile corner-
nea Patronală consideră că ciale cu capital de stat din 
directiile de actiune pentru profilul de activitate acoperit 
impliCarea cerCetării în re- de institutele Uniunii; 
zolvarea problemelor ma- 12. Respectarea legislaţiei 
jore ale societăţii sunt: referitoare la funcţio-

1. Neafectarea fondurilor nalitatea unităţilor de cerce-
alocate MCTde către pre- tare aflate în coordonarea 
conizata rectificare a buge- altor ministere sau organis-
tului; me guvernamentale în ceea 

2. Aprobarea cât mai ur- ce priveşte consultarea Mi-
gentă a Hotărârii de Guvern nisterului Cercetării şi Teh-
privind Planul Naţional de oologiei; 
Cercetare-Dezvoltare, care 

13. Promovarea şi 
susţinerea apariţiei Legii 
patronatului, acţiune prin 
care ne asociem la iniţiativa 
CNPR-ului. 
Înclinăm să credem că 

nevoia de specialişti, atât de 
mult discutată, este reali! şi 
nu doar o declaraţie de 
complezenţă care să acopere 
comoda indiferenţă la ceea 
ce se întâmplă. 

Este tocmai ce oferă 
Uniunea Patronală, spe
cialişti într-un larg spectru 
de activităţi. 

este blocată în mod nejusti
ficat de mai mult de o lună 
la Ministerul Finanţelor; 

3. Completarea com
ponenţei Colegiului Consul
tativ pentru Cercetare-Dez
voltare cu specialiştii pro
puşi de Uniune în con
cordanţă cu ponderea aces
teia în comunitatea ştiinţifică 

STEFAN ODOBLEJA, NORBERT WIENER 
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românească; 
4. Stabilirea de măsuri şi 

mecanisme, viabile din 
punct de vedere legal, pen
tru asigurarea continuităţii 
finanţării şi derulării unor 
programe multianuale, fără 
de care nu este posibilă abor
darea unor acţiuni de am
ploare, cu efect vizibil asu
pra societăţii; 

5. Elaborarea de măsuri 
şi acte normative care să 
asigure implicarea poten
ţialului de cercetare au
tohton în restructurarea, 
modernizarea şi retehnolo
gizarea unităţilor produc
tive; 

6. Creşterea rolului Mi
nisterului Cercetării şi Teh
nologiei prin preluarea în 
coordonare a Comisiei 
Naţionale de Informatică, 
Oficiul.ui de Stat pentru 
Invenţii şi Mărci, Asociaţiei 
Naţionale de Certificare şi 
Acreditare - RENAR, 
Asociaţiei Naţionale de 
Standardizare-ASRO, în 
vederea accelerării informa
tizării societăţii şi alinierii 
României la standardele 
internaţionale; 

7. Stabilirea unei strate
gii în domeniul privatizării 
institutelor de cercetare, 
având în vedere că în 1998 
au fost abrogate normele e
xistente anterior. Se impune 
accelerarea elaborării noilor 
norme de către FPS, ţinând 
cont de observaţiile primite 
de la MCT, Patronat, Sindi
cate; 

8. Instituirea unui cadru 
legal privind statutul juridic 
al institutelor naţionale de 
cercetare-dezvoltare şi a ce
lor organizate, încă, con
form HG-100; 

9. Crearea de mecanisme 
care să ducă la colaborarea 
Ministerului Cercetării şi 
Tehnologiei cu alte minis
tere (Industrie şi Comerţ, 
Agricultură, Transporturi, 
Telecomunicaţii, Lucrări 
Publice şi Amenajarea Teri
toriului), prefecturi, camere 
de comerţ etc., în vederea 
stimulării creşterii pieţei cer
cetării şi valorificării mai 
eficiente a utilizării fon
durilor de la buget destinate 
cercetării; 

10. Numirea la 
Preşedinţie, Parlament, FPS 
a unor consilieri cu pro-

SI CIBERNETICA 
' (Urmare din pag.2) 

bază, fundamentală a ci
berneticii, entropia. 

Odobleja a abordat-o ca 
fiind un atribut fundamental 
al "Legii echilibrului", pe 
care o considera având sino
nime: "lege a nivelării, lege 
de uniformizare, lege de 
egalitate", arătând: "Să 
notăm aici şi ipoteza en
tropiei: căldurareprezintăcea 
mai inferioară dintre energii, 
nivelul lor cel mai coborât; 
toate energiile sfârşesc prin 
a se degrada în căldură, care 
la rândul ei tinde să se răspân
dească în mod uniform în 
Univers; materia şi energia se 
degradează şi se risipesc prin 
activitate." Wiener a abordat 
acest fenomen din fizică 
asimilându-l ca un etalon de 
măsură a gradului de orga
nizare a unui sistem ciberne
tic, scriind: "Noţiunea de 
cantitate de informaţie se 
leagă întru totul firesc de o 
noţiune din mecanica statică 
- noţiunea de entropie. După 
cum cantitatea de informaţie 
din sistem este o măsură a 
gradului de organizare a a
cestui sistem, tot astfel entro
pia sa este măsura gradului 
de dezorganizare; una este 
egală cu cealaltă luată cu sem
nul opus." 
Observăm din toate 

comparaţiile expuse mai 
înainte, numai similitudini, şi 
nu egalităţi de interpretare cu 
privire la unele şi aceleaşi 
categorii sau legi de natură 
fizică, psihologică, biologică 
etc. 

Considerăm necesar a ob
serva că principalele con
cordanţe dintre principiile, 
legalităţile şi metodele 
sistemice şi cibernetice ela
borate, susţinute şi demon
strate de către cei doi autori 
în operele lor, sunt date mai 
ales de faptul că atât Odoble
ja cât şi Wiener, în eforturile 
lor creative, au apelat dese
ori la aceleaşi legităţi ale 
fizicii, biologiei, psihologiei, 
medicinii - în special neu
rofiziologiei, sociologiei etc. 
Unele preocupări comune 
(cercetările cu caracter me
dical) rezultă din faptul că 
Odobleja era medic iar Wie
ner a activat, cel puţin pen
tru un an, ca cercetător invi
tat la Institutul Naţional de 
Cardiologie din New Mexi
co, cu preocupări speciale în 
domeniul neurofiziologiei, 

colaborând strâns, timp de 
mulţi ani, cu dr. Arturo 
Rosenblueth, un reputat neu
rofizio I og, În demersuri 
ştiinţifice privind transferul 
mecanismelor neurologice la 
domeniul tehnic şi la auto
mate. 

Deosebirile şi diferenţele 
în conceptele de bază ale lu
crărilor celor doi oameni de 
ştiinţă se explică prin faptul 
că ei aveau pregătire 
ştiinţifică de bază diferită 
(primul era medic, al doilea 
matematician), cât şi preo
cupărilor şi direcţiilor diferite 
de abordare a cercetărilor lor, 
unul preocupat în principal 
de domeniul psihologiei, al 
doilea, în primul rând de cel 
matematic şi automatic. 

ln ceea ce priveşte opinia 
unor critici români. conform 
căreia Norbert Wiener ar fi 
cunoscut lucrarea Psihologia 
consonantistll, publicată în 
limba franceză şi că tezele ce 
stau la baza Ciberneticii ... au 
fost teze formulate cu I O ani 
înaintea apariţiei ei de către 
Ştefan Odobleja, pe care 
Wiener l-ar fi plagiat, nu 
ne-o însuşim. Aceasta în te
meiul faptului că, studiind 
cartea lui Wiener, ca şi alte 
două lucrări ale sale, 
"Dumnezeu şi Golem" şi 
"Sunt matematician", am 
constatat probitatea şi corec
titudinea sa. Io aceste opere 
sunt cuprinşi în listele bi
bliografice zeci de autori din 
ale căror lucrări autorul s-a 
inspirat. Atunci de ce nu l-ar 
fi menţionat şi pe Odobleja? 
Mai mult, în Cibernetica ... , 
Wiener arată că unele 
"speculaţii" ale sale şi ale lui 
John von Neuman în dome
niul teoriei matematice a 
informaţiei sunt inspirate din 
lucrări ale academicianului 
sovietic N. Kalanogorov, 
care s-a ocupat primul de 
această teorie, citând în sub
solul paginii, cu rigurozitate, 
Buletinul Academiei de 
Ştiinţe a U.R.S.S. care a pu
blicat teoria lui Kalanogorov, 
buletin pe care l-a cercetat. 
Cu aceeaşi probitate, Wiener 
a menţionat numele unor 
savanţi cu care a colaborat 
sau din lucrările şi experi
mentele cărora s-a inspirat -
John von Neuman, Arturo 
Rosenblueth şi alţii. Încă o 
dată. Dacă ar fi cunoscut o
pera lui Odobleja, de ce nu 
l-ar fi menţionat şi pe el, aşa 
cum a menţionat pe mulţi 

alţii? 
Cercetarea atentă a opere

lor în discuţie permite a se 
trage concluzia că opera lui 
Wiener îmbogăţeşte ştiinţa pe 
linia trasată anterior de Lud
wig von Bertalamfi prin 
"Teoria generală a sisteme
lor", pe care a fundamenta
t-o până în anii '30, iar 
Odobleja îşi aduce o con
tribuţie majoră la dezvoltarea 
unei ştiinţe, pe atunci încă in
suficient dezvoltată, psiholo
gia, dând precizări şi inter
pretări ştiinţifice care au 
evidenţiat caracterul sistemic 
şi cibernetic al fenomenelor 
psihologice. Prin toate aces
tea, Odobleja poate fi, cu 
deplin temei, considerat ca 
predecesor al ştiinţei ciber
netice. 

lată deci că fără a acuza pe 
cineva de plagiat (de altfel, 
în lipsa oricărei probe incri- • 
minante), putem aşeza pe cei 
doi savanţi în galeria celor ce 
şi-au adus contribuţii funda
mentale la progresul 
ştiinţelor. 
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Uniunea Latină 
Direcţia de Terminologie şi Inginerie Lingvistică 

Deşi popoarele de limbă 
romanică sunt de rase şi de 
origini foarte diverse, ele au 
în comun un patrimoniu 
lingvistic şi un sistem de 
referinţe istorice şi culturale. 
Este deci firesc ca această 
familie, deşi dispersată şi 
mult lărgită, să se doteze cu 
o instituţie dedicată pro
movării şi difuzării moş
tenirii comune şi identităţilor 
lumii latine. 

întemeiată în 1954, prin 
Convenţia de la Madrid, U
niunea Latină nu a prins 
contur decât în 1983. 
Numărul statelor devenite 
membre prin ratificarea 
Convenţiei de la Madrid sau 
prin aderare ulterioară a ajuns 
de la 12, în 1983, la 34, în 
1997. ln 14 ani de activitate, 
Uniunea Latină şi-a creat o 
reţea de birouri şi de 
corespondenţi în 23 de ţări -
între care şi România - şi 
desfăşoară proiecte multila
terale privitoare la toate ţările 
membre. 

Obiectivul Direcţiei de 
Terminologie şi Inginerie 
Lingvistică - DTIL- a Uniu
nii Latine este de a contribui 
la îmbogăţirea terminologi
ilor ştiinţifice şi tehnice în 

limbile neolatine, la dez
voltarea cooperării în dome
niul terminologiei, neologiei 
şi al ingineriei lingvistice la
tine în ţările de limbă oficială 
romanică şi de a favoriza dez
voltarea şi utilizarea reţelelor 
telematice de comunicare în 
cadrul latinităţii. 

Difuzarea informaţei cu 
conţinut terminologic 
Terminometro este un bu-

letin electronic difuzat pe In
ternet. El propune informaţii 
referitoare la terminologie, 
inginerie lingvistică, editare 
de dicţionare, traducere, in
formare ştiinţifică şi tehnică, 
lingvistică şi limbi neolatine 
în general. Este publicat în 
trei limbi - franceză, spani
olă, portugheză - şi este ac
cesibil pe bază de abonament. 

Studii şi anchete 
Începând din 1986, DTIL 

realizează inventare perma
nente ale instituţiilor, per
soanelor fizice, lucrărilor, 
manifestărilor etc. în dome
niul terminologiei şi s-a aso
ciat marilor reţele de termi
nologie precum Realiter, 
Rint şi R!Term. 

Participarea la programele 

(Continuare în pag.7) 



INDUSTRIA NUCLEARĂ produse decât cele pentru 
CNE, inclusiv pentru inves
titorii străini strategici, ţi
nând seama că secţiile lor 
productive dispun de teh
nologii pentru calitate nu
cleară, autorizate de 
CANDU, care de altfel con
stituie valoare de proprie
tate intelectual~. 

ROMÂNEASCĂ-
A 

INCOTRO? 
în urmă cu circa doi ani 

sesizam că, dacă Guvernul 
României, prin HG nr. 155/ 
94, dispunea ca stadiul de 
realizare a investiţiilor la 
CNE Cernavodă să fie ana
lizat trimestrial de către 
miniştrii industriilor şi 
finanţelor, iar rezultatele să 
fie raportate în şedinţele de 
guvern, poate ar fi util să se 
abordeze inclusiv progra
mele tuturor participanţilor 
din industria românească, 
conform cu aşa-numita 
"Carte Albă" , privind 
asimilările şi produqia de 
echipamente, aparatură, 
materiale şi subansambluri 
pentru sectorul nuclear. 
Aceasta pentru că în con
tractul româno-canadian 
s-a prevăzut şi s-a efectuat 
autorizarea întreprinderilor 
producătoare, dotate cores
punzător tehnologic pentru 
calitate nucleară, autorizări 
care au fost reactualizate şi 
după decembrie I 989, dar 
opţiunea întreprinderilor 
pentru furnituri din indus
tria românească, încă de la 
prima unitate (urmând ca 
ele să fie continuate de la 
Unitatea nr. 2 şi pentru cele
lalte unităţi), a fost lăsată 
deoparte. 

Acum, când s-a dat în ex
ploatare aproape la 
parametrii nominali Uni
tatea nr. l, şi deci există 
condiţii de afirmare a in
dustriei româneşti în dome
niul generării electricităţii 
pe cale nucleară şi sigur, 
prin filiere care să asigure 
protecţia corespunzătoare, 
cum este CANDU, capătă 
importanţă deosebită a
ceastă referintă. Mai ales 
datorită faptului că suntem 
singura ţară din Europa 

(Urmare din pag.6) 

Pointer şi Interval ale Uniu
nii Europene şi la Asociaţia 
Europeană de Terminologie 
(AET) i-a permis să adune un 
fond documentar conside
rabil în domeniul terminolo
giei în limbile neolatine, care 
este în curs de publicare pe 
suport hârtie, CD-ROM şi In
ternet. 

Bănci de date 
terminologice 
Ea încurajează crearea de 

bănci de date terminologice 
în ţările latine ori în diferite 
zone din acestea şi colaborea
ză la crearea băncii de date 
Brasilterm. DTIL colaborea
ză, de asemenea, la dezvolta
rea activităţilor comisiilor 
naţionale de terminologie din 
ţările Mercosur (Argentina, 
Brazilia, Paraguay şi Uru
guay). 

Sprijin acordat reţelelor 
şi asociaţiilor 
ln calitatea sa de consilier aJ 

reţelei internaţionale TermNet, 
al grupului de lucru european 
Etis şi al asociaţiei europene 
Elra, precum şi de membru 
al Biroului centrului inter
naţional de terminologie In
foterm şi al Biroului AET, 
DTIL contribuie la crearea 
unor mijloace performante de 
difuzare a informaţiei termi
nologice în cadrul reţelelor, 
asociaţiilor şi programelor. 

Centrală şi de Est care dis
pune si de soluţia proprie 
de combustibil nuclear, 
cât şi de apă grea, apare de 
un deosebit interes ca in
dustria noastră să ofere al
tor rări, alături de CANDU 
(AECL-Ansaldo), furnituri, 
cu atât mai mult cu cât au şi 
început activităţi de dez
voltare pentru CNE în Ja
ponia, Coreea de Sud, Chi
na, Argentina, s-a şi semnat 
un acord cu AECL pentru 
livrarea a două reactoare 
pentru o centrală în estul 
Chinei, de aceeaşi putere cu 
CNE Cernavodă, respectiv 
de 700MW. 

Dar România n-are un · 
AECL, fiindcă CSEN-ul a 
fost desfiinţat după decem
brie 1989, iar actuala 
Agenţie Na{ională pentru 
Energie Nucleară din cadrul 
Ministerului Cercetării şi 
Tehnologiei nu are în 
atribuţii energetica nucle
ară; pe de altă parte, 
RENEL, care răspundea de 
CNE Cernavodă, nu-şi pro
punea şi răspunderea pen
tru a angaja industria de 
profil, cu fabricile auto
rizate, cum arătam mai sus. 

Faţă de această situaţie 
poate că s-ar impune câte
va preocupări, respectiv: 

- Inventarierea, prin pa
tronatele din industria 
românească, a tuturor 
unităţilor care au fost auto
rizate, în colaborare cu FPS 
şi, conform art. 33 din Le
gea 15/1990, crearea unor 
consorţii/asociaţii (similare 
AECL-Ansaldo) pentru 
furnituri complexe în ca
drul fiecărei ramuri, de e
xemplu ELMECTEHNlCA 
pentru echipamentele elec
trotehnice. ANCAD-CM 

Colecte terminologice 
şi lexicografice 
ln cadrul activităţii sale de 

colectare a datelor termino
logice şi lexicografice, DTIL 
participă la realizarea de 
glosare pe baza băncilor de 
date, precum şi la traducerea 
lor. Mai multe astfel de 
dicţionare au fost elaborate, 
printre care: 

- Vocabulare privitoare la 
optoelectronică, deşeuri nu
cleare, informatică, energie, 
comerţ, finanţe, extrudare 
etc.; 

- Dicţionar quechua-ayma
ra-g uaran i-spaniol-por
tughez; 

- Glosare de termeni de 
informatică, finanţe-bursă, 
comerţ, energetică, termino
logie, activităţi portuare etc.; 

- Culegere de termeni stră
ini din presa internaţională, 
"Cuvinte fără frontieră". 

Uniunea Latină participă la 
numeroase seminarii şi 
întâlniri internaţionale. 

Favorizând schimburile de 
specialişti şi participând la 
premii de traducere, cu înce
pere din 1993, DTIL facili
tează accesul traducătorilor 
din domeniul tehnicii şi al 
ştiinţei la instrumentele de 
lucru terminologice. Ea con
tribuie astfel la creşterea va
lorii traducerii tehnice. 

pentru utilaje energetice şi 
mecanice, la fel din meta
lurgie şi chimie (apa grea); 

- Organizarea, pe baza in
ventarului, în cooperare cu 
CClR şi ANEIR, a unei 
expoziţii în care să se pre
zinte măcar"listele" cu pro
dusele specifice fiecărei ra
muri, dar şi a xerocopiei 
mărite a Autorizaţiei de 
asigurare a calităţii în do
meniul nuclear; la TIB '96, 
doar fostul FMUA-B a 
prezentat aspecte şi suban
sambluri privind maşina de 
încărcat combustibil nucle
ar în reactor. 

Dintr-o asemenea ex
pozi\ie, poate, s-ar deduce 
şi ce ar mai putea fi între
prins pe linie de Minister al 
Cercetării şi Tehnologiei şi 
Minister al Industriei şi 
Comerţului privind "Cartea 
Albă", ca anal ize în comisi
ile Colegiului Consultativ 
pentru C&D, analize care să 
fie avute în vedere la 
rapoartele trimestriale ce se 

prezintă la guvern. 
Oricum, ceva trebuie în

treprins, nu doar reluarea 
activităţilor pentru Unitatea 
nr. 2 de la CNE Cernavodă, 
cu atât mai mult cu cât şi 
specialiştii ruşi de la Minis
terul Energiei Atomice au 
afirmat de curând că CNE 
Cernavodă este deosebit de 
sigură. 

Pe de altă parte, văzând 
cât de marginalizat este pro
gramul CNE Cernavodă, un 
grup de peste 100 de 
specialişti care au participat 
la Unitatea nr. I au înştiinţat 
RENEL-ul că şi-au depus 
oferte de servicii la alte şan
tiere din diferite tări, unde 
se construiesc centrale nu
clearo-electrice. 

Fără îndoială că în atare 
condiţii, când fabricile pro
duc echipamente pentru 
CNE, ar putea avea şi o 
rezonanţă ca referinţă şi ca 
reclamă de export şi de alte 

De asemeneit, dacă s-au 
găsit organisme în guver
narea României care să 
modifice contractul iniţial 
cu AECL, ignorând atunci, 
după decembrie '89, 
potenţialul industriei ro
mâneşti, actualele organis
me - Ministerul Industriei şi 
Comerţului, Ministerul 
Cercetării şi Tehnologiei 
etc. - trebuie nu numai să 
reiniţializeze activităţile de 
reactualizare a autorizărilor 
tehnologiilor pentru calitate 
nucleară, prin CNCAN, dar 
şi să formeze un consorţiu 
specific românesc, similar 
cu CANDU-AECL şi AN
SALDO, care să poată oferi 
în contrapartidă "produse", 
nu doar dolari, atunci când 
se tratează continuarea con
struirii restului unităţilor de 

la CNE-Cemavodă. 
P.S. De ce, totuşi, în trata

tivele pentru continuarea 
lucrărilor la CNE Cer
navodă se feresc toţi de a-l 
consulta şi pe ing. Cornel 
Mihulecea, serrnatarul 
primului contract al Ro
mâniei cu CANDU. cu fos
tul ministru canadian al in
dustriei, actualul prim-mi
nistru al Canadei, care de 
fapt l-a şi invitat la darea în 
funqiune a primei unităţi 
de la Cernavodă? Aceasta 
pentru că autorităţile ro
mâne, ca şi acum, ignoră 
fără jenă experienţa şi pri
ceperea acestei persoane -
fost preşedinte al CSEN?! 

ing. Aristide Predoi, 
vlcepre1.edinte al 

Comisiei de cibernetică 
a Academiei Române 

Cursuri postuniversitare 
Fundaµa Română pentru Promovarea Calităţi~ în 

colaborare c11 Universitatea din Oradea, organizea
ză pentru anul universitar 1998/1999 cursuri post
universitare de I an pentru calificarea specialiş
tilor în domeniul calităţii, astfel: 

PQ - profesionist {inginer) pentru calitate; 
MSQ - manager pentru sisteme ale calităţii; 
AUDQ - auditor pentru calitate. 
Cursurile se finalizează prin susţinere de diz.ertaµe 

şi eliberarea de diplomă conform Legii învăţă
mântului. 

Termen limită de înscriere: 20 septembrie 1998. 
Locurile sunt limitate. 
Informaţii suplimentare: t.elefoo/fax (O I) 31 O 4 I 31. 

• Rectificare. Re
ducerea cheltuielilor 
bugetare cu circa 2 la 
sută din produsul intern 
brut nu va afecta alo
cările destinate progra
melor de restructurare 
şi de investiţii - au pre
cizat surse din Minis
terul Finanţelor. Cu 
toate că bugetul de stat 
pe anul în curs nu şi-a 
propus şi nu-şi propune 
să susţină relansarea 
economică, fondurile 
minime de circa 10.000 
de miliarde lei destinate 
celor două scopuri (re
structurări şi investiţii) 
nu au fost afectate de 
rectificările operate de 
Guvern. 

• Facilităti fiscale. 
Executivul a 'adoptat o 
serie de măsuri pentru 
acordarea, în continua
re, de facilităţi fiscale 
sectoarelor industriale 
care se confruntă cu 
mari dificultăţi finan
ciare. Astfel, pentru in
dustria mineritului s-au 
anulat penalităţile şi 
majorările de întârziere 
a plăţii obligaţiilor la 
bugetul de stat şi s-au 
reeşalonat unele datorii 
pentru o perioadă de 
cinci ani. Suma totală a 
penalizări lor a fost de 
1013 miliarde delei, iar 
reeşalonările privesc 
creanţe în valoare de 
1599 miliarde de lei. 
Măsuri asemănătoare 
s-au luat şi pentru o se
rie de întreprinderi din 
construcţia de maşini, 
considerate de impor
tanţă strategică. 

• Şansele priva
tizării. Din informaţiile 
fumizate de FPS rezul
tă că pe primele 8 luni 
ale anului s-au primit 
circa 2500 scrisori de 
intenţie privind parti
ciparea unor potenţiali 
investitori la diferite 
operaţiuni de privatiza
re. La o primă evaluare, 
mai mult de jumătate 
din acestea au şansa de 
a se transforma în con
tracte de vânzare
cumpărare de acţiuni şi 
de active. Aceste cifre 
indică, în mod realist, 
perspectivele priva
tizării în anul în curs. 

• În sprijinul IMM
urilor. Sub egida Con
siliului pentru Reformă 
s-au efectuat mai multe 
analize în vederea ar
monizării prevederilor 
a nu mai puţin de 8 
proiecte de lege aflate 
în atenţia Parlamentu
lui în sesiunea de toam
nă-iarnă. Stadiul actual 
permite să se aprecieze 
că forma finală con ve
nită împreună cu autorii 
permite o dezbatere efi
cientă în ambele Ca
mere parlamentare, ast
fel încât noul act nor
mativ să poată fi fina
lizat în cursul lunii sep
tembrie a.c. 

• Decizie CEFTA. 
Speranţele inginerilor 
agronomi aflaţi în con
ducerea unităţilor agri
cole de a se adopta mă
suri mai hotărâte pen
tru protecţia producţiei 
naţionale s-au spulberat 
prin deciziile reuniunii 
de la Praga a ţărilor 
membre ale Acordului 
Central-European de 
Liber Schimb (CEF
TA). Participanţii au 
hotărât ca de la I ianu
arie 1999 să fie elimi
nate toate taxele vama
le la produsele agricole 
si alimentare. Măsura 
iemporară de majorare 
a acestor taxe la impor
turile de grâu şi făină la 
frontiera cu Ungaria a 
fost aprobată de par
ticipanţii la reuniune. 
Dar şi această măsură 
cu un caracter atât de 
restrâns va fi anulată la 
I ianuarie 1999. 

• Blocarea con
turilor. Ministerul Fi
nanţelor a blocat con
turile de la bănci ale 
unui număr de peste 
800 de agenţi econo
mici din sectorul de stat 
care nu si-au onorat 
obligaţiile faţă de viste
ria publică. Între cei 
afectaţi se află unităţile 
miniere din cadrul 
companiei REMIN
Baia Mare. Singura 
concesie făcută datorni
ci lor este aceea de a 
putea efectua, în con
tinuare, plata salariilor. 
Se apreciază că - alături 
de executările silite -
blocarea conturilor 
bancare va contribui în 
mod esenţial la întă
rirea disciplinei finan
dare. 

• Credit extern. 
Compania Naţională de 
Electricitate (CONEL) 
a fost autorizată să con
tracteze un credit ex
tern în valoare de 50 
milioane de dolari în 
vederea finanţării unor 
importuri de păcură şi 
gaze naturale necesare 
pentru sezonul rece. 
Creditul va fi obţinut de 
Ia CITIBANK. 

• Export de soft
ware românesc. Bine
cunoscuta firmă Hew
lett-Packard a perfectat 
modalităţile practice de 
achiziţionare de soft
ware românesc în urma 
finalizării negocierilor 
începute cu prilejul vi
zitei preşedintelui Emil 
Constantinescu în SUA. 
Primele estimări arată 
că este vorba despre o 
afacere de minimum 
1 milion de dolari nu
mai în acest an, cu per
spectiva extinderii 
colaborării în 1999. 

Bogdan Ambrozie 
şi Adrian Costeanu 
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Eveniment aniversar: 

PRIMUL AUTOMOTOR CONSTRUIT ÎN ROMÂNIA 
SC "Faur" SA Bucureşti -

fostă Uzinele "Malaxa" de la 
înfiinţare (1921) şi până în 
anul I 948, când a devenit 
Întreprinderea "23 August" -
una din cele mai mari şi 
reprezentative unităţi indus
triale din România, are o 
bogată şi impresionantă isto
rie a creativităţii tehnice şi in
gineriei industriale româ
neşti, ce a marcat în mod de
cisiv evolu1ia industriei meta
lurgice şi constructoare de 
maşini din 1ara noastră. 

Legat de acri vi tatea de pio
nierat a celui ce a fost in
ginerul Niculae Malaxa în 
domeniul industriei feroviare 
române, la iniţiativa condu
cerii SC "Faur" SA, director 
general ing. Victor Vieru, pe 
data de 7 august 1998 s-a or
ganizat o amplă manifestare 
expoziţională şi tehnico
ştiintifică având ca temă "65 
de ani de la punerea în 
circulaţie a primului auto• 
motor fabricat în Ro
mânia" ( 1933-1998). 

Niculae Malaxa, dorind ca 
fabricaţia de automotoare - ce 
urmau să intre în dotarea 
Căilor Ferate Române, în ca-

Adunarea 
generală 
aASTR 
În ziua de 3 septembrie 

drul unui amplu proces de re
structurare şi rentabilizare -
să reprezinte o reală pre
mieră tehnologică pe plan 
mondial, a apelat la servi
ciile marelui inventator 
român în domeniul soni
cităţii, stabilit în Anglia, in
ginerul Gogu Constantines
cu (1881-1965). 

Prima generaţie a automo
toarelor "Malaxa'', temerară 
încercare românească de a 
înscrie o premieră în istoria 
universală a tehnicii, s-a ba
zat pe motorizarea vagonului 
platformă IT 46503, în 
greutate de 6,8t, cu un mo
tor-convertor de I OCP, ve
hicul autopropulsat ce a fost 
experimentat în mod oficial 
pe data de 25 octombrie 
1932, pe linia Bucureşti
Olteniţa în prezenţa unor Î· 
nalte oficialităti ale vremii, 
"mecanicul" ftind însuşi ingi
nerul inventator Gogu Con
stantinescu. Viteza atinsă a 
fost de 40-48 km/h, consti
tuind un adevărat record. 

Noua invenţie, pusă în 
aplicare în regim industrial la 
Uzinele "Malaxa", constitu
ie un moment important în 

a.c. a avut Joc şedin{.a 
Adunării ienerale a Acade
miei de :;;tiinţe Tehnice din 
România, la sediul acesteia din Bd. Dacia nr. 26. în ca
drul dezbaterilor ce au avut loc s-a aprobat Regulamen
tul de aplicare a statutului, s-au stabilit unnătoarele secfii 
de specialitate ale ASTR şi s-a ales conducerea acestora, 
astfel: 

- Mecanică tehnică - preşedinte prof. dr. ing. Gheor
ghe Silaş, membru corespondent al Academiei Române; 

• Ingineria mecanică - preşedinte prof. dr. ing. Mihai 
Gaflleanu; 

- f'.Iectrotehnică şi energetică - preşedinte acad. Toma 
Dordea; 

- Electronică-automatică- preşedinte prof. dr. ing. Mir
cea lvănescu; 

• Tehnologia informatici şi comunicaţiilor • calcula
toare şi telecomunicaţii - preşedinte prof, dr. mg. Ade
laida Mateescu 

• Constructii şi urbanism - preşedinte prof. dr. ing. Dan 
Ghiocel; 

- Ingineria transporturilor - preşedinte prof. dr. ing. 
Gheorghe Şerban Raicu; 

• Ingineria chimică - preşedinte acad. Alexandru Ba
laban; 

- Ingineria materialelor - preşedinte prof. dr. ing. Horia 
Colan, membru corespondent al Academiei Române; 

- Ingineria petrolului, minelor şi geonomiei• preşedinte 
prof. dr. ing. Gheorghe Dorei Zugrm·escu, membru co
respondent al Academiei Române. 

S-a aprobat cuantumul cotizafiilor ASTR pe anul 1998. 
Membrii fondatori au analizat activitatea de până în 

prezent şi s-a stabilit ca pentru anul 1999, propunerile de 
plan să fie prezentate secretarului general al Academiei, 
urmând ca la viitoarea şedin!ă a Adunării generale, ce va 
fi convocată în luna decembrie 1998, acesta să fie defi
nitivat. 

Adunarea generală a aprobat şi sigla Academiei de 
Ştiinţe Tehnice din România, prezentată de 
vicepreşedintele ASTR, dr. ing. Mihai Mihăilă, precum 
şi insigna de membru al Academiei. 

La ultimul punct de pe ordinea de zi, preşedintele Aca
demiei, acad. Radu Voinea, a informat că în numele 
ASTR a făcut o intervenţie la UNESCO pentru a fi nomi
nalizată în planul acestei organizaţii internaţionale, în anul 
2000, sărbătorirea marelui constructor român. ing. An
ghel Saligny, cu ocazia împlinirii a 75 de ani de la 
dLspariţia ilustrului inginer. 

în afara actiunii menţionate, Adunarea generală a 
hotărât ca aniversarea respectivă să fie marcată şi prin 
emiterea unui timbru, precum şi a unei medalii comemo
rative. 

Conform art. 205·206 C.P.. · întreaga râspurnierefu 
ridică pentru cont1nutul articolel revin exclusiv au-
~ 
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procesul de modernizare a 
Căilor Ferate Române. Ex
perimentarea sa oficială a 
demonstrat că această realiza
re tehnică iese din cadrul 
evenimentelor industriale 
obişnuite, stârnind un interes 
enonn în industriile feroviare 
din întreaga lume. 

Au mai fost amenajate va
goane de călători, ce au fost 
echipate cu două motoare de 
câte 20CP, la ambele capete, 
atingând viteze de peste 70 
km/h, demonstrând numeroa
se calităţi şi performanţe teh
nice deosebite. De la finele 
anului 1934 şi până în anul 
1938, Uzinele "Malaxa" au 
construit automotoare pe 
două osii în flux industrial, 
deşi experimentul făcut nu a 
fost omologat, din motive ne
cunoscute istoricilor şi mana
gerilor întreprinderii. 

Cele trei automotoare du
ble pe 8 osii, echipate cu 
motoare Ganz de 2x220/ 
275CP, cu profil aerodi
namic. au răspuns din toate 
punctele de vedere circulaţiei 
în regim de mare viteză, pe 
magistralele feroviare ale 
ţării. De altfel, unul dintre a-

ceste automotoare a fost ex
pus la Târgul Internaţional de 
la Belgrad în anul I 93 7, 
ftind medaliat cu aur. 

În perioada 1939-1944, 
Uzinele "Malaxa" au livrat 
CFR automotoare pe 4 osii şi 
automotoare duble pe 8 osii, 
cu echipamente asimilate în 
uzină. 

Deşi scoase din "planurile 
cincinale", Uzinele "23 Au
gust" au realizat în perioada 
1956-1961 două trenuri auto
motoare diesel-electrice şi un 
tren automotor diesel-hidrau
lic, ambele fiind adevărate 
premiere naţionale, care însă 

nu au sensibilizat factorii de 
decizie din acea perioada., 
pentru a se trece la fabricaţie 
de serie. 

întreruperea fabricaţiei de 
automotoare cu convertor 
constituie o enigmă incitantă 
a istoriei tehnicii româneşti. 
Adevărul asupra experimen
telor făcute cu automotoarele 
cu convertor ar fi putut fi 
aflat cel puţin cu ocazia vi
zitei în ţară, în anul 1961, a 
inventatorului ing. Gogu 
Constantinescu, la vârsta de 
80 de ani; dar datorită 
circumstanţelor de atunci, nu 
s-au putut afla detalii care să 

elucideze aspectele de ordin 
tehnic sau politic ce au pla
nat asupra acestei invenţii 
româneşti. 

în prezent, nici acţiunile de 
parteneriat cu GEC-ALST
HOM (Franfa) nu se finalizea
ză pentru construirea unui tip 
de automotor de mare viteză, 
aşa încât procesul de restruc
turare a SC "Faur" SA se va 
baza pe desprinderea unor 
societăţi comerciale şi orga
nizarea de centre de profit, 
care să conducă la rentabili
zarea acestei importante cita
dele industriale. 

lng. Ion Rozanlde 

Umorul profesorului Gr. C. Moisil 
Profesorul Grigore 

Moisil era foarte cunoscut 
publicului larg, datorită 
apari\ii]or sale dese şi fer
mecătoare la TVR. Pe 
stradă, în mijloacele de 
transport, la spectacole, 
persoane pe care nu le 
cunoştea i se adresau cu 
respect. · 

întrebat de un reporter 
cărui fapt datorează 
această popularitate, a 
răspuns: "Una dintre 
reuşitele televiziunii este 
de a face din savanţi ve
dete şi din vedete savanţi." 

în jurnalul său, la 
27.07.1970, se găsesc ur
mătoarele însemnări: 

• "Umorul? E un cok
tail de revoltă şi disperare" 
şi "Duşmanii se recrutea
ză printre prieteni." 

• Întrebat de un ziarist: 
"Ce vă pasionează în afara 
profesiunii dv?" a răs
puns: "Matematica." 

• După ce a desenat pe 
tablă o schemă privind teo
ria circuitelor cu contacte 
şi relee şi a explicat mo
dul de funcţionare, a a
dăugat: "Şi acum, să îi 
punem şi o pilă, căci nimic 
nu merge fără pile". 

• Un student, ieşind din 
amfiteatru, după ce a că-

zul la examen, a spus 
colegilor: "M-a trântit, 
pupa-m-ar în fund." Pro
fesorul, care era în spatele 
lui, auzindu-l, i s-a adresat 
astfel: "Vino încoace ti
nere, mai aproape, mai 
aproape", şi după ce l-a 
sărutat pe frunte i-a zis: 
"S-a făcut, tinere!" 

• "Numit conferenţiar 
la facultate, încasam 7000 
unităţi. Cum le zice nu are 
importanţă. Inginer la stat 
aş fi avut 17.000 de 
unităţi. La particulari, 
50.000. De ce m-am făcut 
matematician, asta mă 
priveşte. De ce alţii nu 
s-au făcut, nu mă mir ... " 

• La întrebarea: "Dom
nule profesor, credeţi în 
vise?" a răspuns: "Sigur, 
dragă! Să vezi, acu' câtă
va vreme, am visat că mă 
făcusem academician, că 
eram în Aula mare şi 
prezidam o şedinţă. Şi... 
când m-am trezit, în
tr-adevăr, eram academi
cian, eram în Aulă şi prezi
dam o şedinţă ... " 

• Când la Institutul de 
Matematică, al cărui di
rector era, s-au introdus 
condica şi prezenţa 
obligatorie de opt ore, a 
exclamat: "Să îmi frec 

fundul opt ore aşteptând 
inspiraţia, care poate veni 
în orişice loc, chiar noap
tea la baie, ăştia precis îmi 
doresc fundul, nu capul." 

• La 65 de ani şi-a 
scrântit piciorul. După ce 
doctorul i-a spus diagnos
ticul, profesorul, privin
du-l mirat, i-a replicat: 
"Ştiam că la vârsta mea te 
scrânteşti la cap, nu la pi
cior." 

• Un student i-a spus: 
"Domnule profesor, co
legii mă acuză că sunt 
omul dv." Profesorul i-a 
replicat: "Dragă ... trebuia 
să le spui că eu sunt omul 
tău, cum să fii tu ... omul 
meu?!" 

• Unui reporter de la 
Studioul Sahia i-a decla
rat: "Străbunicul meu, bu
nicul tatei, parohul de 
Năsăud, Grigore Moisil, 
unul dintre întemeietorii 
liceului din localitate şi cu 
mine ne-am născut amân
doi tot la 10 ianuarie, dar ... 
bineînţeles în alt an." 

• în ultimii ani ai vieţii 
suferea de astm cardiac. 
Conştient de gravitatea 
bolii, totuşi glumea: 
"Dragă, problema morţii e 
vie la o anumită vârstă". 
Sau: "E rău că ta bătrâneţe 

Manifestări tehnico-stiintifice 
Cea de a XXXIIJ-a ediţie 

a Conferinţei de instalaţii, 
cu participare internaţională, 
se va desfăşura la Sinaia, în
tre 20 şi 23 octombrie 1998. 
Această edi\ie este organiza
tă de Asociaţia Inginerilor de 
Instalaţii din România, în 
colaborare cu SIEAR, SOR
PINC, SOROPA, MLPAT, 
ESYS-MONTENAY etc. 
Tema conferinţei este "Jn. 
stalaţii pentru începutul 
mileniului trei" şi lucrările 
înscrise tratează următoarele 
subiecte principale: 

- Conservarea energiei şi 
protecfia termică a con
strucţiilor, echipamente şi 

sisteme moderne de în
călzire; 

- Economisirea energiei şi 
protecfia mediului, prin uti
lizarea noilor tipuri de 
instalaţii frigorifice şi de cli
mati:zare; 

· Protecfia mediului am
biant, echipamente şi sisteme 
de ventilare pentru evitarea şi 
reducerea poluării aerului; 

· Reducerea pierderilor şi 
a risipei de apă, echipamente 
şi sisteme de instalaţii sani
tare conservative etc. 
Conferinţa Internaţio

nală de Calitate, Fiabilitate, 
Mentenabilitate • CCF '98, 
ediţia a V-a, va avea loc la Si
naia între 28 şi 30 octombrie 

' ' a.c., în organizarea Societăţii 
Române pentru Asigurarea 
Calităţii (SRAC). 

Tematica actualei ediţii a 
conferinţei cuprinde: Ma
nagementul calităţii; Acre
ditare şi certificare de cali
tate, produse şi servicii; Teh
nici moderne de control; 
Costurile calităţii; Fiabilitate; 
Mentenabilitate . 

În speranţa că domeniile 
incluse în tematica celor 
două conferinţe internaţio
nale vă interesează, vă trans
mitem invitafia de a partici
pa, în numele organizatorilor 
menţionaţi. 

lng. Cristian Guţă 

dosarul medical este mai 
gros decât cel de cadre". 
"Eu nu mai am inimă, am 
cord". 

Selecţionate 
de Mihai Olteneanu 
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